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  اگرچه مشــکل کمبــود مســکن در پایتخت  
درمان ناپذیــر به نظــر می رســد، امــا نظرات 
شرکت کنندگان در همایش الزامات، راهکارهای 
تولید، مانع زدایی و پشتیبانی مسکن و ساختمان 
شــهر تهران از همراهی با شهرداری تهران خبر 
می دهد تا بخشــی از مشــکل در پروژه عظیم 
ساختمان سازی  رفع شود. شهرداری تهران در 
رویکرد جدیــد خود و با همــکاری دولت قصد 
اجرای طرح هــای بزرگ ساخت وســاز را دارد 
که در ســال آینده آغاز می شــود و تا 180هزار 
واحد پیش خواهد رفت. روز پیش همایش یک 
روزه  ای در باغ موزه دفاع مقدس برگزار شــد که 
حمایت دولتی و همــکاری بخش خصوصی در 
این زمینه را نشــان می داد و بنا به سخنان بیان 
شده در آن باید انتظار داشت که در سال آینده 
اثر این همکاري و هماهنگی در بخش مســکن 

پایتخت دیده شود.
شهردار تهران در این مراسم گفت: نیاز انباشته 
شده مسکن در کشــور بیش از 10میلیون واحد 
است که سهم بالایی از آن به تهران برمی گردد. از 
طرف دیگر تعداد پروانه های صادر شده در تهران 
از سال ۹0 به یک هفتم رسیده و باعث سختی در 
ساخت وساز و بالا رفتن اجاره بهای مسکن شده 
است. همچنین مســکن بخش زیادی از حقوق 
افراد را دربرمی گیرد و زمان خرید مسکن به ۶۶ 
تا ۷0 سال رسیده است ؛ بنابراین باید وارد ماجرا 

شویم و به این نیاز پاسخ دهیم.
علیرضا زاکانی با تأکید بر اینکه شهرداری خود را 

مکلف به فعالیت در بخش مسکن می داند، گفت: 
در تفاهمنامه ای که با بنیاد مسکن امضا کردیم 
جای حضور بخش خصوصی به عنوان پیشتاز این 
حرکت خالی اســت و باید با هم همکاری کنیم 
و دبیرخانــه ای در معاونت معماری شــهرداری 
داشته باشــیم تا دائما در جهت انسجام و تحقق 
این اهداف عالی حرکت کنیــم. همچنین باید 
با یک حرکت جــدی و بر مدار نوســازی بافت 
فرســوده لکه گذاری هایی در نقاط مختلف شهر 

انجام دهیم.
او گفت: این تحول و مسکن سازی  چون در سراسر 
کشــور اتفاق می افتد، ما را از مهاجرت هایی که 
ممکن اســت به تهران صورت بگیــرد، مصون 
می دارد و ساخت مســکن در سایر شهرها باعث 
می شود که مهاجرت ها به شــهر تهران به شکل 

فزاینده رخ ندهد.
شــهردار افزود: تهرانی که در کنــار هم در آن 
زندگــی می کنیــم، نیازمنــد یــک بازنگری 
ایمنی بخش اســت. این شــهر 3گســل مشا، 
شمال غرب و شــهرری و 1۲هزار بافت ناپایدار 
دارد و بازنگری اشاره شده از این منظر مهم است.

وی با اشاره به اینکه نوع نگاه ما به مردم و بخش 
خصوصی باید تغییر کند، افزود: علاوه بر این، رکن 
این تغییر و تحول بایــد مردم و بخش خصوصی 
قرار گیرند و در کنار آن همه اجزا و عناصر و نهادها 
باید تسهیل گری کنند؛ از همین رو در این نشست 
شرکت کردیم تا اراده این تغییر را اعلام کنیم و 
نزدیک ترین راه را برای این تغییر در دستور کار 

قرار دهیم.
شــهردار ادامه داد: در شهرداری قرارگاهی برای 
بحث مســکن ایجاد شــد که هدف اولیه آن را 
بافت های ناپایدار قرار دادیم و باید در کنار آن از 

زمین ها و امکانات شهر استفاده کنیم. زمانی در 
گذشته، شهرداری گره گشایی از زندگی مردم را 
نمی دید و نظرش این بود که با گذشــت زمان و 
برای حل مشکلاتی مانند آلودگی هوا و ترافیک 
بهترین راه این است که به جای حل مشکلات، 
تهران را گران کند تا مــردم مهاجرت معکوس 
کنند و پشــیمان از تهران برگردند، اما این پیام 

مورد قبول مدیریت شهری فعلی نیست.
زاکانی با تأکید بر اینکه ما در این دوره می خواهیم 
شهر را زیست پذیر و انسان مدار کنیم، یادآوری 
کرد: اگر ســه گانه ای را بین  شــهر، شــهروند و 
مدیریت شهری درنظر بگیریم، باید برای شهروند 
هزینه کنیم و سایر اجزا باید در خدمت شهروند 
قرار بگیرند و باید برای تسهیل در زندگی مردم 

گام برداشته شود.

مشکل ساخت و ساز و افزایش جمعیت
شــهردار تهران گفت: اگر امروز بحران جمعیت 
داریم، یکــی از گلوگاه هــای افزایش جمعیت، 
حل مسکن است؛ ناایمنی که در بحث مسکن ها 
وجود دارد، ناشی از مشکل در ساخت  وساز است. 
همچنین در بحث معیشــت و اقتصاد خانوار نیز 

بحث مسکن نقطه مشترک است.
وی با بیان اینکه اراده جدی در شــهر و کشــور 
در بحث مسکن شکل گرفته است، عنوان کرد: 
شــهرداری نیز آهنگی را در جهت پاسخ به این 
نیاز در تهران دنبال می کنــد که با آهنگ دولت 
همراستاست. در این مســیر توجه ما این است 
که از همه ظرفیت ها در دســتگاه ها اســتفاده  
کنیم؛ آنچه مربوط به شهرداری است، حرکت در 
مســیر اخذ مجوزها و رفع معایب صدور پروانه و 
پیگیری ایجاد تسهیلات و امکانی است که شرایط 

ساخت وساز فعال شود.
او همچنیــن تأکید کرد: بعد دیگــر بعد هویت 
شهری ماســت؛ چهره شــهر بی هویت است و 
همزمان با ایمنی بخشی و استحکام بخشی و حل 
نیازهای مردم، چهره شهر و زیبایی آن، معماری 
ایرانی ـ اسلامی و هویت بخشــی آن نیز برای ما 
مهم اســت؛ از این منظر نیازمند یک بازنگری و 

اقدام جهادگونه در تهران هستیم.
شــهردار تهران همچنین در جمع خبرنگاران 
گفت: شــهرداری به عنوان مجموعــه مدیریت 
شهری خود را مکلف می داند که در حوزه مسکن 
فعال باشد؛ بنابراین تلاش می کنیم که مسکن را 
به میزان مورد نیاز و البته با استحکام و با معماری 
مناسب در تهران توسعه دهیم تا قیمت مسکن 
و اجاره نشــینی از این حالت سرســام آور خارج 
شود. امیدواریم بتوانیم سازوکاری فراهم کنیم 
تا شــهرداری بیشــترین اثر را در این چارچوب 

داشته باشد.
وی با بیان اینکه در دوره های گذشته شهرداری 
کمتر به ایــن عرصه ورود پیدا می کــرد، افزود: 
در این دوره با تشــکیل یک قرارگاه و با تجمیع 
ظرفیت های خودمــان به ویژه برای نوســازی 
بافت فرســوده و ذخیره زمین های شــهری و 
امکانات، ســاخت 180هزار واحد را در ســال 
آینده هدف گذاری کردیم و برای این مقصود از 
ظرفیت های مجموعه هــای مختلف مانند بنیاد 
مسکن انقلاب اســلامی که هفته پیش ساخت 
10 هزار واحد را با ایــن مجموعه تفاهم کردیم، 

استفاده می کنیم.
زاکانی ادامه داد: همچنین از ظرفیت های قانونی 
مانند قانون جهش مســکن و تبادل تفاهم ها با 
وزارت راه و شهرســازی، در حــال دنبال کردن 
مسیر در حوزه مسکن هســتیم؛ علاوه بر این از 
طریق مردمی ســازی  این کار و ایجاد تسهیلات 
برای انبوه سازان مسکن می توانیم اقدامات لازم 

را انجام دهیم.
شــهردار تهران اضافه کرد: آنچه به شــهرداری 
مربوط اســت، بحث زمین و تســهیلات مربوط 
به پروانه ساختمانی و پایان کار است. همچنین 
ایجاد تســهیلات ویژه در تفاهم بــا وزارت راه و 
شهرسازی مدنظر است تا تسهیلات ۴۵0میلیون 
تومانــی قانون مســکن به مردم تعلــق گیرد و 
بهره مندی از ظرفیت ۶0میلیــون تومانی برای 

اجاره نشین ها نیز درنظر گرفته شود.
وی درباره ساخت وساز در اطراف باغ گیاه شناسی 
گفت: مجوزهای آن قبلا صادر شــده و مســیر 
گذشته آن در حال محقق شدن است؛ باید برای 
آینده مســیری طراحی کنیم تا از این آسیب ها 
جلوگیری شود و در این دوره در کمیسیون ماده۵ 

به هیچ وجه از این جنس مجوزها صادر نکردیم.

شهرداری برای خانه سازی آستین بالا زد
شهردار تهران: نیاز انباشته شده مسکن در کشور بیش از 10 میلیون واحد است که سهم بالایی از آن به تهران برمی گردد

در هشتمین کمیته تخصصی محیط زیست و  توسعه پایدار کلانشهرهای ایران عنوان شد

تمرکز 17درصد جمعیت و 45 درصد صنایع در شهر تهران
هشــتمین کمیته تخصصی محیط زیست و  توسعه 
پایدار کلانشهرهای ایران با حضور دبیرکل مجمع 
کلانشهرهای ایران، رئیس کمیسیون محیط زیست 
و خدمات شــهری مجمع کلانشــهرها، رئیــس کمیته تخصصی 
محیط زیست و توسعه پایدار مجمع کلانشهرها، معاون هماهنگی 
مجمع کلانشهرها و مدیران و  نمایندگان شهرداری های ۲0کلانشهر 
کشــور به صورت آنلاین برگزار شــد.  به گزارش همشهری، شینا 
انصاری، مدیرکل محیط زیست و توســعه پایدار شهرداری تهران 
و رئیس کمیته تخصصی محیط زیســت و توســعه پایدار مجمع 
کلانشهرها، با اشاره به اهمیت ارتقای ساختار محیط زیست در بدنه 
شهرداری های کلانشهرها گفت: »مســائل و معضلات اولویت دار 

محیط زیســتی در مقیاسی بزرگ در کلانشــهر تهران وجود دارد.  
تمرکز 1۷درصد جمعیت و استقرار ۴۵درصد صنایع و سایر مولفه ها 
باعث شده که کلانشهر تهران با مســائل پیچیده و خاصی از منظر 

محیط زیستی مواجه باشد.«
 شینا انصاری افزود: »در عین حال تجربیاتی مانند سامانه ارزیابی 
محیط زیســتی برای تمامی پروژه های عمرانی و توسعه ای شهری، 
تجربیات شرکت کنترل کیفیت هوا و سامانه ایستگاه های پایش هوا 
و صدا که نخستین و قدیمی ترین در کشور هست یا مباحث اجتماعی 
مانند تشکیل کانون های محیط زیست و خانه های محیط زیست در 
سرای محله ها، بهینه سازی  مصرف انرژی و توسعه تجدیدپذیرها که 
شــهرداری تهران در این عرصه اقدامات قابل توجهی را انجام داده، 

پروژه های بازچرخانی پساب، هوشمندسازی و مرکز رصدخانه شهر 
تهران موجب شده از یک طرف شهر تهران هم بتواند در کنار سایر 
کلانشهرها کمک کننده و انتقال دهنده تجربه باشد و هم نیازمند این 

بوده که از سایر کلانشهرها تجارب موفق را بیاموزد.«
 انصاری بــا بیان اینکــه ارتقاي ســاختار محیط زیســت در بدنه 
شهرداری های کلانشهرها چه از حیث اختصاص منابع مالی و چه از 
نظر نیروی انسانی متخصص و توانمند می تواند در تجمیع، انسجام 
و راهبری مباحث محیط زیســتی در شــهرداری های کلانشهرها 
بســیار مؤثر باشــد، گفت: »امیدواریم با حمایت بیــش از پیش 
 مدیران مجمع از موضوعات محیط زیست شهری، این مهم محقق

 شود.«

 دیدار صمیمانه شهردار با جانبازان و ایثارگران
علیرضــا زاکانــی، شــهردار تهــران، صبح دیــروز همزمــان با 
ســالروز ولادت حضــرت ابوالفضل عبــاس)ع( و روز جانبــاز 
 با حضــور در دهکــده نشــاط -مرکز جامــع توانبخشــی ایثار 
بقیه الله)عج( در جلسه ای صمیمی با تعدادی از جانبازان و 

ایثارگران دیدار و گفت وگو کرد. 
در این جلســه تعدادی از جانبازان و ایثارگــران دغدغه های 
خــود و جامعــه جانبــازان و ایثارگــران ازجمله ارائــه و تکمیل 
خدمــات درمانــی، مناسب ســازی  معابــر، ســرویس دهی 
بــا اســتفاده از ون هــای ویــژه جانبــازان، مناسب ســازی  
ایستگاه های مترو و اتوبوس های شرکت واحد و به کارگیری 
جانبازان و معلولان در قســمت های مدیریت شهری جهت 

ارائه مشاوره را با شهردار تهران درمیان گذاشتند.
 براســاس ایــن گــزارش، شــهردار تهــران پــس از دیــدار بــا 
جانبــازان و ایثارگــران، بــه مناســبت روز درختــکاری و 
گرامیداشت هفته منابع طبیعی یک اصله نهال در محوطه 
مجموعه نشاط مرکز جامع توانبخشــی ایثار بقیه الله)عج(

غرس کرد.
مرکز جامع توانبخشی ایثار بقیه الله)عج(  چند سال پیش 
با هــدف خدمات رســانی به جانبازان تاســیس شــد و در آن 
امکانات ورزشی و توانبخشی  با تمرکز بر نیا ز های جانبازان 

قطع نخاعی فراهم شده است .

 محمد سرابیگزارش
خبرنگار

توسعه 
پایدار

 ضرورت بازگشت معماری 
به سبک ایرانی ـ اسلامی

رئیس شورای شــهر تهران در همایش الزامات، راهکارهای 
تولید، مانع زدایی و پشــتیبانی مسکن و ســاختمان شهر 
تهران گفت: یکــی از موضوعاتی که در کشــور باید جبران 
 شــود، بازگشــت ســبک معماری در کشــور به معماری

 ایرانی ـ اسلامی است.
به گزارش همشهری، مهدی چمران افزود: ایران را به شیوه 
معماری اصیل آن می شناســند و نباید در این زمینه تنها 
تقلید کننده باشیم. همانطور که در فناوری پیشرفت کرده ایم 

در حوزه معماری نیز باید به جایگاه اصلی خود بازگردیم.
وي با اشاره به اینکه مسکن با چهاردیواری هایی که اکنون 
ساخته می شود، متفاوت است، گفت: مسکن جای آرامش 
روحی، روانی و جسمی انسان هاســت. این ویژگی تنها در 

خانه های قدیمی دیده می شود.
چمران تأکید کرد: در ســاخت واحدهای مســکونی تنها 
به دنبــال بلندمرتبه ســازی  نباشــیم؛ چراکه این ســبک 
ساخت وساز با معماری سنتی ما همخوانی ندارد و مشکلات 
زیادی را در زندگی اجتماعی ایجاد می کند. به عنوان مثال 
می توان در محدوده هایی ماننــد محدوده های تاریخی که 
امکان بلندمرتبه ســازی  وجود ندارد به ســمت ســاخت و 
ســازهای فاخر و در طبقات کمتر رفت؛ چراکه اکنون این 

واحدهای مسکونی تقاضای زیادی دارند.
رئیس شورای شــهر تهران افزود: هرچند محدوده هایی در 
طرح تفصیلی شهر تهران برای این سبک ساخت وساز درنظر 

گرفته شده بود، اما این ایده هیچ گاه اجرایی نشد.

تقاضای انباشته مسکن
در بخش دیگری از این همایش نماینــده مردم تهران در 
مجلس شورای اسلامی گفت: در کشور یک عقب افتادگی 
تاریخی در بخش مسکن داریم؛ درحالی که طبق قانون باید 
مسکن برای مردم ساخته شــود، اما عملکرد نامناسب در 
سال های گذشته باعث شده که بیش از 1۲میلیون تقاضای 

انباشته در کشور به وجود بیاید.
اقبال شــاکری افزود: کســانی که در دوره گذشته افتخار 
می کردند که یک واحد مسکن نســاختند باید پاسخگوی 
شرایط فعلی و مشکلات مسکن در کشــور باشند. 3قانون 
نظام مهندســی، ماده 100 و مدیریت یکپارچه شهری که 
حوزه مسکن را کاملا تحت تأثیر قرار می دهد، آماده ارائه به 

صحن مجلس است .
شاکری ادامه داد: طرح نهضت مسکن، تنها یک اقدام اولیه 
در این موضوع است و تنها می تواند به خانه دار شدن برخی 
از اقشــار کمک کند. همچنین باید به موضــوع مالیات بر 
خانه های خالی که تعداد آن به ۹۵میلیون می رسد و مالیات 
بر عایدی سرمایه توجه شود تا به وسیله آن مسکن از کالای 
تجاری به مصرفی تبدیل شــود و مشــکلات حوزه مسکن 

کاهش پیدا کند.
این نماینده مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: صندوق ملی 
مسکن نیز می تواند به ساخت مسکن و کاهش تقاضا در این 
حوزه کمک کند؛ تشویق خودمالکان و ارائه تسهیلات به آنها 

به ویژه در بافت فرسوده می تواند راهگشا باشد.
رئیس بنیاد مســکن انقلاب اســلامی نیز در این همایش 
با اشاره به اینکه بنیاد مســکن انقلاب اسلامی تعهد کرده 
است که 10هزار واحد از 180هزار واحد مسکونی در سال 
آینده را با همکاری شهرداری تهران بسازد، تصریح کرد: در 
این بخش از ظرفیت انبوه سازان و همه دستگاه ها استفاده 

خواهد شد.
اکبر نیکزاد افزود: هم اکنون ۲10هزار واحد مســکونی در 
دست احداث بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قرار دارد. از این 
تعداد 100هزار مسکن شهری و 1۵0هزار واحد مسکونی 

در روستاهاست که با محوریت مردم در حال ساخت است.
او با اشــاره به اینکه در روزهای آینده پروژه 1300واحدی 
باغ آذری کلنگ زنی خواهد شــد، گفت:  طبق توافق بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی با شهرداری تهران قرار است 10هزار 
واحد مسکونی توسط بنیاد در تهران ساخته شود؛ به طوری 
که قبل از سال جدید 3هزار واحد از 10هزار واحد اشاره شده 
کلنگ زنی خواهد شد و مابقی واحدهای مسکونی به میزان 

۷هزار واحد در خردادماه کلنگ زنی مي شوند.
در بخــش دیگری از این مراســم، سرپرســت ســازمان 
نظام مهندسی ساختمان کشور گفت: باید از مهندسان نه 
برای امضا، بلکه برای نگاه معمارانه و خلاقانه استفاده کنیم 

تا به سرمایه گذاران هم سود بیشتری برسد.
حمزه شاکری با اشاره به زلزله های ۵0سال اخیر ادامه داد: 
با هزینه های معادل ۷درصد هزینه ساخت می توان اسکلت 
ســاختمان را تقویت و آن را تا حد زیــادی در مقابل زلزله 

مقاوم کرد.
رئیس کانون عالی کارفرمایی ایران نیز در این همایش گفت: 
در کارایی ساخت مسکن مشکلی وجود ندارد و آنچه مشکل 

مسکن را به وجود آورده است، ناکارآمدی بازار است.
حسین سلاح ورزی گفت: کاهش زمان صدور پروانه ساخت 
اگر رخ دهد نه تنها در بخش مســکن تأثیر گذار است، بلکه 
تأثیر مســتقیمی بر ســرمایه گذاری دارد و اثر آن در رشد 

اقتصادی و کاهش فساد اداری هم دیده خواهد شد.
در همایش یک روزه الزامات، راهکارهای تولید، مانع زدایی 
 و پشتیبانی مسکن و ساختمان شــهر تهران که از ساعات

ابتدای صبح دیروز درسالن اصلی باغ موزه دفاع مقدس برگزار 
شد،  انجمن ها و کانون های صنفی بخش خصوصی حضور 
داشتند.  همایش در بعد از ظهر با تشکیل پنل های تخصصی 
ادامه پیدا کرد و در حاشیه آن سرمایه گذاران و متخصصان 
به تبادل تجربیات خود در زمینه انبوه سازی و رفع مشکلات 

بافت های فرسوده پرداختند.

سید محمد آقامیری
رئیس کمیته عمران شورای شهر 

تهران
  شهرفروشــی زمانی انجام می شود که 
سرانه های فرهنگی و فضای سبز شهر 
را در اختیار ساخت وساز بی ضابطه قرار 
دهیم، ولــی اگر مالکــی بخواهــد جواز 
4طبقــه بگیرد و نیــاز مســکونی خود را 
تامین کند، شهرفروشی نیست، بلکه 

احقاق حقوق اولیه شهروندان است.

علیرضا نادعلی 
 سخنگوی شورای شهر تهران

در ابتــدای جلســه امــروز پارلمــان 
شــهری، گزارشــی توســط ناصر امانی 
درخصوص محله زرگنــده در محدوده 
منطقه 3شهرداری تهران ارائه خواهد 
شــد. امــروز لایحــه شــهرداری تهــران 
درخصوص »طراحی، پایــش و اجرای 
نماهای شهر تهران« مورد بررسی قرار 

خواهد گرفت. 

مهدی پیرهادی
 رئیس کمیسیون سلامت 

محیط زیست  شورای شهر تهران 
توسعه فضای سبز شــهر تهران به ویژه 
در مناطق کمتر برخوردار و با سرانه های 
فضای ســبز پایین مورد توجه مدیریت 
شــهری قــرار گرفتــه اســت. شــهرداری 
تهران این آمادگــی را دارد تــا درصورت 
مشــارکت خیریــن نســبت به توســعه 

فضای سبز اقدام لازم را انجام دهد.

بازسازی عتبات عالیات 
به دست کسبه بازار تهران

اولین جلسه ستاد بازسازی عتبات عالیات کسبه 
بازار تهران به همت احمد علوی، عضو شــورای 

شهر تهران برگزار شد.
به گزارش همشهری، دیروز نخستین جلسه ستاد 
بازسازی عتبات عالیات بازار تهران به پیشنهاد و 
همت سیداحمد علوی، عضو شورای شهر و هیأت 
امنای ستاد بازســازی عتبات تهران و با حضور   
کاظم صدیقی، امام جمعه موقت تهران و رئیس 
هیأت امنای ستاد بازسازی عتبات عالیات، امیر 
یزدی، شــهردار منطقه 1۲، محمدجلال مآب، 
رئیس ســتاد بازســازی عتبات عالیات کشور، 
به همراه جمعــی از جامعه اصناف بــازار تهران 
 در سالن جلسات شــهرداری منطقه 1۲برگزار 

شد. 
در این جلســه علوی، عضو شورای اسلامی شهر 
تهران   با تأکید بر اینکه پرچم امام حســین)ع(، 
هرگز پایین نخواهد آمد، گفت: ان شاءالله بتوانیم 
با تشــکیل ســتاد عتبات عالیات بازار تهران در 
این روز، قدم کوچکــی در راه خدمت به حضرت 

اباعبدالله)ع( برداریم.  
 در پایان جامعه اصناف و بازاریان تهران با همتی 
حسینی، حمایت و مســاعدت خود را در مورد 
ساخت وساز صحن های شــریف عتبات عالیات 
اعلام کردند. همچنین مقرر شد به منظور استمرار 
این فعالیت ها دبیرخانه دائمــی ای برای این امر 

ایجاد شود.

از شورا چه خبر؟

عکس خبر

 خبر

گزارش۲

نوسازی بافت فرسوده

 ۱۲۴۵ شهر 
 در کشور داریم كه

 ۹ موردشان کلانشهر 
هستند و ۴۰درصد جمعیت 
را به خود اختصاص داده اند 
و از این تعداد ۹میلیون نفر 
جمعیت ثابت در تهران قرار 

گرفته اند. 

محمد آیینــی، معــاون وزیــر راه و شهر ســازی  و مدیرعامل شــرکت بازآفرینی 
شهری ایران و حمیدرضا صارمی، معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران 

در همایش الزامات، راهکارهای تولید، مانع زدایی و پشتیبانی، آمار هایی از 
ساخت وساز ارائه کردند که بخشی از آنها را می خوانید:

 مساحت بافت فرسوده
۷۰هزار هکتار

 ۵ میلیون و ۷۰۰ هزار 
واحد مسکونی در  بافت های 

فرسوده کشور وجود دارد

۱۰ میلیون نفر
 از مردم در مسکن های لرزان 

زندگی می کنند

۲ میلیون و ۵۷۰ 
 واحد فرسوده در
 کشور وجود دارد

 ۵ میلیون 
 واحد جدید با نوسازی

 این واحدهای مسکونی در 
کشور تولید می شود

 ۶ ماه 
کاهش روند اعطای مجوزها 

۱۰ درصد به ارزش افزوده 
سرمایه گذاران اضافه می کند

۳۱۳ روز 
زمان صدور پروانه 

مساحت بافت ناپایدار 
۶۰هزار هکتار 

مساحت بافت تاریخی 
۳۳هزار هکتار

۱۲۱ مرحله 
باید طی شود تا به 
صدور پروانه برسد

۶۰روز 
زمان صدور پروانه خواهد شد
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